
 
 
 
 
 
Utlåtande 2003:105 RIV (Dnr 415-1113/2001) 
 
 
Garanti för öppna fritidsgårdar i varje stadsdel 
Motion av Karin Wanngård (s) (2001:45) 
 
 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande 
 Motion 2001:45 av Karin Wanngård (s) anses besvarad. 

 
 
Föredragande borgarrådet Erik Nilsson anför följande. 
 
Motionens innehåll 
 
Karin Wanngård (s) har föreslagit att kommunen ska garantera att det finns 
öppna fritidsgårdar i varje stadsdel. 
 Stockholms stad bör satsa mer resurser på ungdomarna. Vi kan ställa högre 
krav på föräldrarna, men samhället bör ta ett större engagemang. Små bus kan 
leda till större saker om ingen reagerar eller uppmärksammar situationen. Barn 
mår bättre av att ha saker och ting att göra. Det är dags att garantera ett visst 
antal fritidsgårdar i varje stadsdel. 
 
Remisser 
 
Motionen har remitterats till stadsledningskontoret, idrottsnämnden, 
Hägerstens stadsdelsnämnd, Rinkeby stadsdelsnämnd samt Östermalms 
stadsdelsnämnd. 
 Stadsledningskontoret anser att en garanti för öppna kommunala 
fritidsgårdar inte löser de problem som härrör från ungdomar som saknar 
sysselsättning. Det finns dessutom öppna fritidsgårdar i princip varje 
stadsdelsnämnd vilket gör att motionärens önskemål torde vara uppfyllt.   



 Idrottsnämnden anser att det ankommer på stadsdelsnämnderna, inte 
idrottsnämnden, att bedöma behovet av fritidsgårdar.   
 Hägerstens stadsdelsnämnd anser att det är av stor vikt att ungdomar 
erbjuds meningsfylld fritidsverksamhet och fritidsgårdar fyller en viktig 
funktion. Såvida inte ytterligare budgetmedel tillskjuts framöver är det dock 
inte möjligt att garantera ett visst antal fritidsgårdar inom varje stadsdel.  
 Rinkeby stadsdelsnämnd menar att de redan har en öppen fritidsgård. Den 
öppnade 1994 och är placerad i hjärtat av Rinkeby. Verksamheten bedrivs i 
Rinkebyskolans lokaler vilket är en förutsättning för ett nära samarbete med 
skolan, kulturskolan, fritiden och föreningar i Rinkeby.   
 Östermalms stadsdelsnämnd anser att det är stadsdelsnämnderna som 
beslutar hur den öppna fritidsverksamheten ska organiseras i stadsdelen utifrån 
de lokala behov som finns. De öppna verksamheter som bedrivs inom 
stadsdelsnämndsområdet tillgodoser fritidsbehovet för ungdomarna på 
Östermalm.  
Mina synpunkter 
 
Jag instämmer med motionären i att Stockholms stad bör satsa mer på 
ungdomars fritidsaktiviteter. Inte för att de annars kan ställa till med problem, 
utan helt enkelt för att de är en resurs som Stockholm inte kan vara utan. 
Ungdomars eget skapande, deras värderingar och syn på samhället är 
avgörande för ett demokratiskt Stockholm och en bättre stad för oss alla. Att 
ge unga människor möjligheter att på fritiden utveckla alla sina sinnen, mötas 
över gränser och hitta identiteten är ett så viktigt uppdrag vi har att vi 
egentligen aldrig kan säga ”behovet är uppfyllt”. Det finns för få icke-
kommersiella mötesplatser för unga idag. Och det finns för få möjligheter för 
unga att vara kreativ på egna villkor. 
 Synen på unga som en resurs, istället för ett annalkande problem, är 
utgångspunkten i majoritetens politik för ungas fritidsverksamheter. 
Huvudsyftet med kommunens ansvar för ungas fritid måste vara att ge dem 
möjligheter att utvecklas på egna villkor. Att effekten då blir att ungdomar 
hittar alternativ till droger och våld är bra, men kan inte vara det främsta målet 
som vi bygger kommunens fritidsverksamheter kring. Erfarenheterna har visat 
att när fritidsaktiviteter tillrättaläggs av vuxna så tenderar åtminstone de äldre 
tonåringarna att fly fältet. Jag tror att det är en av orsakerna till att 
fritidsgårdarna har ”barnifierats”.  
 Jag tror också på mångfald vad gäller fritidsverksamheter för och av unga. 
Vi kan inte skapa ett ”Ungdomens Hus” som ska uppfylla alla behov och krav 
hos ungdomarna. Vi kan heller inte bara rikta våra verksamheter till de som 



annars inte skulle nås av samhällets resurser. Poängen är att skapa 
mötesplatser för alla ungdomarna så att de kan mötas över gränserna. Det kan 
krävas särskilda insatser för att vissa grupper överhuvudtaget ska komma till 
gården, biblioteket eller replokalen, men lokalerna i sig ska inte vara ställen 
där bara de, och ingen annan, kan trivas.  
 Därför måste vi lyfta blicken från fritidsgårdarna som enda bra 
fritidsaktivitet för unga. De ska finnas, utvecklas och de spelar ofta en oerhört 
viktig roll för de besökare som går dit. Men vi behöver fler ställen. Vi behöver 
också replokaler, konsertlokaler, utställningsmöjligheter för unga oetablerade 
konstnärer, icke-kommersiella filmvisningslokaler med möjligheter till 
verkstäder, caféer med låga priser och möjligheter för ungdomar att hitta sina 
fristäder. Naturligtvis, så länge det är kommunala mötesplatser, ska dessa 
mötesplatser ha vuxen personal och möjligheter för ungdomarna att få både 
handledning, råd och stöd.   
 De politiska signalerna från kommunfullmäktige till stadsdelsnämnderna är 
tydliga fr o m budgeten för 2003. ” Stadsdelsnämnderna ska erbjuda ungdomar 
i Stockholms samtliga stadsdelar någon form av icke-kommersiell träffpunkt.” 
Det är ett uppdrag som vid mandatperiodens slut ska vara uppfyllt. För att 
underlätta stadsdelsnämndernas utveckling av träffpunkter har förvaltningen 
sedan i våras bedrivit ett inventeringsarbete i stadsdelsnämndsområdena kring 
vilka träffpunkter som finns, vilka behov ungdomarna har och vad de helst 
skulle vilja använda sin fritid till. Resultaten av inventeringarna har 
presenterats för stadsdelsnämnderna och på många håll har arbetet med att 
utveckla träffpunkter i samarbete med ungdomarna i stadsdelen inletts.  
 När inventeringen är färdig vid årsskiftet så kommer nästa fas. Lava i 
Kulturhuset kommer att bistå i inspirationsarbetet, där det efterfrågas, för att 
fylla träffpunkterna med innehåll. Kulturförvaltningens program CRED där 
ungdomsprojekt får stöd ute i ytterstadens stadsdelar kommer att fortsätta och 
medlen till ungas eget skapande ska marknadsföras och bidra till aktiviteter i 
stadsdelarna. Många krafter måste förenas för att träffpunkter i varje stadsdel 
ska bli verklighet men med samordning, innovativa lösningar och ungas egna 
idéer och kraft så bedömer jag det som fullt möjligt att uppnå 
kommunfullmäktiges mål även under tider med kärv ekonomi. 
 Vikten av att processen kring skapandet av träffpunkterna är lokal är dock 
helt avgörande. Former för ungas fritid måste bestämmas av ungdomars behov 
i de olika stadsdelarna och de erfarenheter som finns samlat bland 
fritidspersonal, fältassistenter och lokala politiker. Den lokala aspekten och 
stadsdelsnämndens känsla av att besluten och strategierna i dessa frågor är 
deras, borgar för hållbarhet i de träffpunkter som utvecklas. Däremot kommer 
kommunfullmäktige senare under hösten att få ta ställning till riktlinjer för 



mäktige senare under hösten att få ta ställning till riktlinjer för träffpunkterna 
där minimikrav framgår. Det kommer att likna en garanti för kvalitativ öppen 
fritidsverksamhet som jag tror kommer att uppnå målen som finns uttryckta i 
Karin Wanngårds motion. 
 
Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 
 
Särskilt uttalande gjordes av borgarråden Kristina Axén Olin och Sten Nordin 
(båda m) enligt följande. 
 
Det är viktigt att barn och ungdomar har en meningsfull fritid, men det är också viktigt 
att klargöra var ansvaret för detta ligger. Kommunala försäkringar om fritidsgårdar 
skapar en illusion av att problem som härrör från att ungdomar saknar sysselsättning 
kan lösas med enbart – och enbart med – politiska ingrepp. I själva verket ligger såväl 
ansvaret som förmågan att skapa en meningsfull fritid för ungdomar i första hand hos 
föräldrar och därefter hos övriga delar av det civila samhället. 
 Det är heller inte troligt att en garanti för att fler lokaler ska finnas tillgängliga 
kommer att förändra något med hänsyn till den utnyttjandegrad som stadens lokaler 
hittills har haft. Snarare bör stadens totala lokalbehov ses över i samråd med bland 
andra representanter för föreningslivet för att se till att de lokaler som finns också 
används på ett lämpligt sätt. 
 
Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår 
kommunfullmäktige besluta följande 

Motion 2001:45 av Karin Wanngård (s) anses besvarad. 
 
Stockholm den 24 september 2003 
 

På kommunstyrelsens vägnar: 
A N N I K A   B I L L S T R Ö M 

 
Erik Nilsson 
 

Anette Otteborn 
 
Särskilt uttalande gjordes av Kristina Axén Olin, Sten Nordin och Mikael 
Söderlund (alla m) och Lotta Edholm och Ann-Katrin Åslund (båda fp) med 
hänvisning till det särskilda uttalandet av (m) i borgarrådsberedningen. 
 



Särskilt uttalande gjordes av Ewa Samuelsson (kd) enligt följande. 
 
Kristdemokraterna ser positivt på att det finns fritidsgårdar i princip varje 
stadsdelsnämndsområde. Däremot tror vi inte att kommunala fritidsgårdar är lösningen 
på alla problem som kan härröra från ungdomar som saknar sysselsättning. Det viktiga 
är att ungdomar har en rik och meningsfull fritid. Fritidsgårdar kan vara en del i detta, 
men det är en typisk vänsterillusion att tro att det alltid är genom politiska beslut som 
behoven uppfylls. Det är viktigt att ungdomar får vara med och skapa sig en 
meningsfull fritid och inte enbart serveras den.  
 Staden ska därför bidra till att människor kan förverkliga sina idéer. Därför bör en 
ungdomslots finnas i varje stadsdelsnämnd som kan hjälpa ungdomar att förverkliga 
sina idéer främst när det gäller fritidsintressen. Ungdomslotsen kan hjälpa ungdomar 
med att till exempel starta en förening, söka bidrag och hitta lokaler. Ungdomslotsen 
ska framför allt arbeta på de tider då ungdomar är lediga.  
 Fryshuset är ett framgångsrikt exempel på en verksamhet som samlar massor av 
ungdomar. I kristdemokraternas budgetreservation 2004 föreslogs att 
Kommunstyrelsen skulle ges i uppdrag att utreda hur en liknande ungdomsverksamhet, 
ett ungdomens hus, kan startas väster om staden. Ett sådant projekt  bör ske 
tillsammans med föreningar och organisationer, kyrkor och andra ideella 
organisationer som är verksamma inom området.  
 



ÄRENDET 
 
Karin Wanngård (s) har i en motion (2001:45), bilaga, föreslagit att 
kommunen ska garantera att det finns öppna fritidsgårdar i varje stadsdel. 
 
REMISSER 
 
Motionen har för synpunkter remitterats till stadsledningskontoret, 
idrottsnämnden, Hägerstens stadsdelsnämnd, Rinkeby stadsdelsnämnd samt 
Östermalms stadsdelsnämnd. 
 
Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande av den 13 december 2001 har i 
huvudsak följande lydelse. 
 
Stadsledningskontoret föreslår att motionen anses besvarad med vad som anförs i 
tjänsteutlåtandet. 
 Enligt fritidsnämndens inventering för 2001 finns det 47 fritids- och kvartersgårdar 
med öppen verksamhet. Därtill fanns ytterligare ett antal parklekar och Hemgårdar. 
Samtliga stadsdelsnämnder utom Kungsholmen, Katarina-Sofia och Norrmalm har 
fritids- och kvartersgårdar med öppen verksamhet. Verksamheten har under senare år 
kommit att riktas allt mer mot yngre varför främst tonåringar inte längre besöker 
fritidsgårdarna. Man kan önska ett ökat antal besökande, men staden har små 
möjligheter att styra ungdomars intressen. 
 De yngre ungdomar som besöker fritidsgårdarna anger att de gärna ser verksamhet 
av dylikt slag. Att endast en del av ungdomarna trots det engagerar sig i fritidsgårdar 
samt deltar i aktiviteter bör sannolikt bero på andra faktorer än ungdoms- och 
fritidsgårdarna och deras verksamhet, i synnerhet som fritidsgårdar redan finns i 
princip i varje del av staden. Förändring av intresse och aktiviteter i yngre tonåren är 
en företeelse som även drabbar idrottsrörelsen. Vad dessa beror på har sannolikt mer 
komplexa orsaker än fritidsgårdars verksamhet och öppettider. 
 Fritidsgårdarnas verksamhet och omfattning till stor del uppfyller de behov och 
önskemål som föreligger. Ett ökat antal fritidsgårdar kommer inte att medföra 
minskade sociala problem. Däremot kommer ett utökat antal huvudmän sannolikt 
medföra en utveckling av fritidssektorn vilket gynnar verksamheterna för barn och 
ungdomar.   Staden har de senaste åren satsat omfattande resurser på anläggningar inte minst 
inom fritidssektorn. Badanläggningar med inomhusbad har färdigställt, ishockeyhall i 
Husby, upprustning av Eriksdalshallen, och Liljeholmshallarna som tillkommit. Ett 
nytt ridhus invigdes under hösten 2001 och ytterligare ett projekteras i Sätra. En del av 
verksamheterna har tillkommit med privata medel och enskilda verksamhetsutförare. 
Sammantaget vidtas en rad åtgärder inom fritidssektorn. Antalet besökare vid stadens 



badhus ökar kraftigt, särskilt bland ungdomar. Fler åker på kollo, där utbudet breddats 
och valfriheten ökat tack vare privatisering av kolloverksamhet.  
 
Idrottsnämnden beslutade den 24 oktober 2001 att överlämna och åberopa 
idrottsförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
     
Reservation anfördes av Kersti Py Börjeson m fl (s) till förmån för eget 
yrkande enligt följande.  
 
Idrottsnämnden beslutar  
 Att i huvudsak godkänna förvaltningens svar på motionen 
 Att uppmana fullmäktige att uppdra åt stadsdelsnämnderna att erbjuda ungdomar 
någon form av öppen fritidsverksamhet eller icke-kommersiell träffpunkt i alla 
stadsdelar.  
 
Förvaltningen konstaterar att fritidsgårdar är den form av fritidsverksamhet som 
ungdomar önskar. Man pekar också på forskningsrön som visar att de ungdomar som 
dagligen besöker fritidsgårdar sällan är medlemmar i någon förening eller deltagare i 
Kulturskolan. Det är alltså oerhört viktigt att stadsdelarna erbjuder ungdomar i alla 
delar av staden någon form av strukturerad fritidsaktivitet. Fullmäktige bör markera 
hur viktigt detta är genom ett uppdrag till samtliga stadsdelar. 
 
Reservation anfördes också av Majken Wennberg (v) till förmån för eget 
yrkande enligt följande. 
 
Idrottsnämnden beslutar  
 Att överlämna följande som svar på remiss av motionen 
 
Ungdomars fritidsverksamhet måste värnas. Fritidsgårdar och träffpunkter är något 
som ska finnas i alla stadsdelsnämnder. Även andra verksamheter som tjejgrupper, 
replokaler, teaterverksamheter osv måste finnas. Sedan 1998 har anslaget för barn och 
ungdom skurits ned kraftigt. Flera stadsdelsnämnder har därför tvingats spara och bl a 
har fritidsgårdar och kvartersgårdar lagts ned. I vissa fall innebär det att det inte finns 
någon öppen verksamhet inom rimligt avstånd som ungdomarna kan vända sig till.  
 För att garantera att det finns bra ungdomsverksamhet i alla stadsdelsnämnder 
måste anslaget till barn och ungdom höjas kraftigt så att alla nämnder har råd att satsa 
på förebyggande arbete bland barn och unga. Viktigt är dock att ungdomarnas egna 
idéer och skaparkraft tas tillvara. När stadsdelsnämndernas barn- och 
ungdomsverksamhet byggs ut måste ungdomarna vara med och avgöra om de behöver 
fritidsgårdar eller kvartersgårdar, replokaler eller caféer. Ungdomsråd ska därför 
uppmuntras och stadsdelsnämnderna måste ge dem ett reellt inflytande.  



 
Ersättaryttrande gjordes av Peter Nilsson (mp) enligt följande. 
 
Om jag hade haft yrkanderätt hade jag föreslagit idrottsnämnden besluta att åberopa 
och överlämna dels förvaltningens yttrande samt följande. Det är helt klart att det 
behövs fler fritidsgårdar i synnerhet nu när ungdomskullarna beräknas bli stora de 
närmaste åren. Tyvärr har de senaste siffrorna visat att sedan 1996 har det sparats ca 
25% i kostnader på dessa verksamheter som riktar sig till barn och ungdomar. Detta är 
oacceptabelt i synnerhet som vi nu ser en farlig utveckling vad gäller droger och 
kriminalitet bland unga.  
 Ungdomar behöver mötesplatser bl a i form av fritidsgårdar, detta gäller speciellt 
de ungdomar som inte är engagerade i det organiserade föreningslivet. På 
fritidsgårdarna kan ungdomar få andra vuxenkontakter än föräldrarna vilket är 
värdefullt och något som många söker. Den verksamhet som lagts ner under de senaste 
åren måste byggas upp igen för att möta behovet. Här har stadsdelsnämnderna och 
staden centralt ett gemensamt ansvar.  
 
Idrottsförvaltningens tjänsteutlåtande har i huvudsak följande lydelse. 
 
Idrottsförvaltningen har efter kontroll med s-kansliet uppfattat att motionären med 
begreppet stadsdel avser den i stadsplanefrågor vedertagna definitionen. I Stockholm 
finns cirka 130 stadsdelar. Idrottsnämnden ansvarar för uppföljning av den kommunala 
fritidsverksamheten och i redovisningen för 2001 framgår att det vid årsskiftet 
2000/2001 fanns 47 fritidsgårdar och kvartersgårdar med öppen verksamhet. 37 av 
dessa var fritidsgårdar. Det fanns också några parklekar och hemgårdar men öppen 
verksamhet för tonåringar. 1976 fanns 77 fritidsgårdar. Samt ett antal öppna 
ungdomsverksamheter inom hemgårdar och föreningar. 
 Förvaltningen saknar kunskap om det finns fritidsgårdar som drivs enbart i 
vinstsyfte, utan förutsätter att enskilda aktörer eller organisationer som på entreprenad 
driver fritidsgårdsverksamhet har andra syften än bara vinstintresse. De 
fritidsverksamheter som bedrivs på entreprenad har staden som uppdragsgivare och 
inom de olika stadsdelsförvaltningarna finns ofta personal med omfattande erfarenhet 
av kommunal fritidsverksamhet vilket torde utgöra en garanti för att de entreprenörer 
som upphandlas är seriösa.  
 Fritidsgårdarna var ursprungligen avsedda för tonårsgruppen. Verksamheterna har 
dock ”barnifierats” vilket inneburit att tonåringar, och då främst äldre tonåringar, inte 
längre utgör fritidsgårdarnas väsentliga besöksgrupp. Det har också konstaterats att om 
ungdomarna allt för tidigt, t ex i mellanstadiet, börjar besöka fritidsgårdarna under 
kvällstid så har de vid 15-16 års ålder börjat tröttna på gårdarna.  
 Motionärens förslag innebär att ytterligare 80-90 fritidsgårdar bör öppnas. Det 
ankommer på stadsdelsnämnderna, inte idrottsnämnden, att bedöma behovet av 
fritidsgårdar eftersom de har att själva hantera lokalt bedriven fritidsverksamhet. 
Förvaltningen har genom sin fritidsforskning dock kunna påvisa att fritidsgårdar med 



valtningen har genom sin fritidsforskning dock kunna påvisa att fritidsgårdar med 
öppen verksamhet är den form av fritidsverksamhet som ungdomar önskar att 
skattemedel inom fritids- och kulturområdet i första hand ska gå till. Forskningen visar 
också att de ungdomar som dagligen besöker fritidsgårdar i mycket liten omfattning är 
medlemmar i någon förening eller aktiva i Kulturskolan. Denna kunskap borde kunna 
ge stadsdelsnämnderna vägledning om vilka prioriteringar som ungdomarna vill se i 
stadsdelsnämnderna.  
 
Hägerstens stadsdelsnämnd beslutade den 8 november 2001 att godkänna 
förvaltningens remissyttrande och översända detta till kommunstyrelsen.  
  
Reservation anfördes av Ann-Marie Furumark m fl (s) och Ylva Wahlström 
(mp) till förmån för eget yrkande enligt följande.  
 
1. Hägerstens stadsdelsnämnd godkänner i huvudsak förvaltningens remissyttrande 

och översänder det till kommunstyrelsen 
2. Stadsdelsnämnden uppmanar kommunfullmäktige att uppdra åt 

stadsdelsnämnderna att erbjuda ungdomar någon form av öppen fritidsverksamhet 
eller icke-kommersiell träffpunkt i alla områden där många ungdomar bor. 

3. Stadsdelsnämnden anför följande. 
 
Som förvaltningen redovisar är ungdomsgårdarna uppskattade av ungdomarna. Vi har 
erfarit att det finns undersökningar som visar att de ungdomar som dagligen besöker 
fritidsgårdar sällan är medlemmar i någon förening eller deltagare i Kulturskolan. 
Särskilt för dem är alltså fritids/ungdomsgården en viktig tillgång.  
   Vi anser att alla ungdomar skall erbjudas någon form av strukturerad 
fritidsverksamhet i rimlig närhet till sin bostad. Fullmäktige bör markera hur viktigt 
detta är genom ett uppdrag till samtliga stadsdelsnämnder. Självfallet måste också 
tillräckliga resurser ställas till förfogande för detta ändamål.     
 
Hägerstens stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 25 oktober 
2001 har i huvudsak följande lydelse. 
 
Det är självklart viktigt att ungdomar har en meningsfull fritid. I Hägersten finns två 
fritidsgårdar. Målgruppen är 13-18 år och gårdarna erbjuder både öppen verksamhet, 
delta i olika aktiviteter och samtal i mer organiserad gruppverksamhet som t ex tjej- 
och killgrupper.  
 Axelsbergs ungdomsgård är öppen fyra kvällar i veckan, 19.00-22.00 (fredagar 
öppet till 23.30). De har ca 5 600 besökare per år. Fruängens ungdomsgård har ca 10 
000 besökare per år och har öppet 3-4 timmar per kväll sex dagar i veckan.  
 En utvärdering av de två ungdomsgårdarna gjordes 2000. Den visade att det 
bedrivs en bra verksamhet och att det överlag är en hög överensstämmelse mellan vad 



ungdomarna tycker är viktigt och hur de uppfattar situationen på den egna gården. 
Sammanfattningsvis söker sig ungdomarna till gårdarna av tre skäl: social, 
aktivitetsinriktade och skäl som står att finna utanför själva ungdomsgården. Det 
viktigast med gården var att träffa kompisar. Sedan följde skäl som att träffa ledarna, 
koppla av och därefter aktivitetsinriktade skäl. Det finns också ungdomar som ser 
gården som en tillflykt från hemmet. I intervjuer med personalen som rör deras roll 
återfinns uttryck som ”fostrare” och ”vuxen förebild”. De ser det som sitt ansvar att 
agera mot droger, våld, rasism och brottslighet mm som riskerar att bli en del av 
ungdomskulturen. 
 Andra verksamheter som också fyller en viktig funktion är fältassistenter och 
lokala fritidsaktiviteter. I Hägersten anordnas t ex kontinuerliga arrangemang under 
sommaren och kring riskhelger.  
 Förvaltningen är således mycket positiv till fritidsgårdar. Dessa finansieras inom 
anslaget för verksamhet barn-ungdom. För de behov som finns är det dock svårt att få 
anslaget att räcka och inför kommande år är det nödvändigt med vissa besparingar i 
detta avseende. Förvaltningen anser det därför inte möjligt att garantera att ett visst 
antal fritidsgårdar finns inom varje stadsdel såvida inte ytterligare medel tillskjuts och 
dessa ”öronmärks”.  
 
Rinkeby stadsdelsnämnd beslutade den 15 november 2001 att överlämna och 
åberopa förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Rinkeby stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 27 februari 2001 
har i huvudsak följande lydelse. 
    
Rinkeby har sedan 1994 en öppen fritidsgård placerad i hjärtat av Rinkeby. 
Verksamheten bedrivs i Rinkebyskolans lokaler vilket är en förutsättning för ett nära 
samarbete med skolan, kulturskolan, fritiden och föreningar i Rinkeby. Fritidsgården 
drivs på entreprenad och är öppen för ungdomar i åldern 13-19 år alla dagar om året.  
 Öppettiderna är söndag-torsdag 16-22 och fredag och lördag 16-24. Utöver dessa 
tider genomförs arrangemang med förlängt öppethållande på skolavslutning, 
valborgsmässoafton och nyårsafton. Exempel på meningsfulla aktiviteter som erbjuds 
är idrottsverksamhet, musik, öppen verksamhet, läger, utflykter mm. Närheten till 
Rinkebyskolan gör att en mängd aktiviteter kan samordnas så som tjejcafé, brottning 
och musikstudio. Detta gör att fritidsgården, enligt den senaste enkätundersökningen 
bland ungdomar upplevs som en positiv och trygg miljö. Det är en naturlig 
samlingsplats för ungdomar under uppsikt av vuxen personal.  
 För fasta kultur- och idrottsaktiviteter finns Ungdomens Hus i Rinkeby som riktar 
sig till alla ungdomar i Rinkeby, men med tonvikt på åldrarna 17-24 år. För att 
garantera att ungdomarnas intressen beaktas finns ett fritidsutskott som handhar frågor 
rörande aktiviteterna i Fritidsgården och Ungdomens Hus. Dessa samlade åtgärder gr 
det möjligt att nå i stort sett alla ungdomar i Rinkeby med varierande intressen.  



 Rinkebyskolans lokala styrelse tycker att det är viktigt att ungdomarna har tillgång 
till meningsfyllda aktiviteter alla dagar, eftermiddagar och helger. Rinkeby 
stadsdelsförvaltning lägger stor vikt vid att ungdomarna erbjuds positiva alternativ till 
droger, kriminalitet och utanförskap. Rinkebys modell med öppen fritidsgård i 
samverkan med skola och kulturskolan kan rekommenderas för alla stadsdelar och 
kommuner.   
Östermalms stadsdelsnämnd beslutade den 25 oktober 2001 att överlämna 
och åberopa förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 
Reservation anfördes av Birgit Marklund m fl (s), Aila Erkkilä (v) och Ann-
Sofi Matthiesen (mp) till förmån för eget förslag till beslut enligt följande.  
 
Stadsdelsnämnden ställer sig positiv till Karin Wanngårds (s) motion. 
 
Särskilt uttalande gjordes av Birgit Marklund m fl (s) med instämmande av 
Aila Erkkilä (v) och Ann-Sofi Matthiesen (mp) enligt följande.  
 
Socialdemokraterna instämmer i motionens syfte att det bör finnas fritidsgårdar i varje 
stadsdel. Vi står också fast vid vårt uttalande från 2001-03-22 samt 2001-08-23 som 
svar på medborgarförslag att det behövs alternativ till nattöppna krogar i hela 
innerstaden. Östermalms ungdomscaféer är bra, men det finns behov för större 
träffpunkter, där ungdomar kan roa sig senare på kvällen och som är ett alkohol- och 
drogfritt alternativ. Vi anser att ett sådant ställe bör vara av gemensamt intresse för 
innerstadsförvaltningarna och har därför tidigare föreslagit att ett samarbete utvecklas 
med andra förvaltningar, i första hand Kungsholmen och Norrmalm, med syfte att 
inrätat ett ställe för ungdomar att vistas under kvällar och helger. Vi vill inrätta ett 
”ungdomscentrum” där ungdomar kan träffas utan alkohol, rökning och droger! 
 
Särskilt uttalande gjordes av Aila Erkkilä (v) enligt följande.  
 
Det är viktigt att man garanterar öppna fritidsgårdar i varje stadsdel och däri också i 
Östermalms stadsdel. Detta även om man anser att behoven är för närvarande 
tillgodosedda. Det är viktigt att vara lyhörd för ungdomarnas önskemål så att 
fritidsgårdarna organiseras på bästa sätt för att tilltala ungdomarna.  
 
Östermalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 4 oktober 
2001 har i huvudsak följande lydelse. 
 
Den öppna fritidsverksamheten bedrivs vid ungdomskaféerna i Gärdeshallen och 
Engelbrektsskolan. Kaféerna har sammantaget öppet varje kväll från 18.30 till 22.00 
och något längre på fredagskvällarna. Vid kaféerna anordnas regelbundet aktiviteter t 



något längre på fredagskvällarna. Vid kaféerna anordnas regelbundet aktiviteter t ex 
disco och musikkvällar. Kaféerna besöks av ungdomar från hela stadsdelen. 
Ungdomskaféerna har i viss utsträckning samarbetat med innerstadsstadsdelarna vid 
större arrangemang. Öppen fritidsverksamhet  bedrivs också i Hjorthagen och 
Ekhagen/ Lappkärrsberget i samarbete med lokala föreningar. Förutom de 
verksamheter som stadsdelsförvaltningen ansvarar för har stadsdelen ett rikt utbud av 
föreningar, kulturaktiviteter och kaféer som ungdomar i alla åldrar har möjlighet att 
utnyttja på dag- eller kvällstid.  
 Förvaltningen anser att de öppna verksamheterna som bedrivs vid Gärdesskolan 
och Engelbrektsskolan samt Hjorthagen och Lappkärrsberget tillgodoser fritidsbehovet 
för ungdomarna på Östermalm. Förvaltningen anser vidare att det är viktigt att 
stadsdelsnämnderna beslutar hur den öppna fritidsverksamheten ska organiseras i 
stadsdelen utifrån de lokala behov som finns.  
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2001:45 Motion av Karin Wanngård (s) om garanti för 

öppna fritidsgårdar i varje stadsdel 
 
 
Nu börjar situationen bli ohållbar. Dagens unga har absolut ingenting att 
sysselsätta sig med på kvällar och helger. Fritidsgårdarna är stängda eller drivs 
i rent vinstsyfte. Vi måste från stadens sida satsa mer resurser på våra 
ungdomar. Ett typexempel är när 10-12 åringar drar runt på stan och aktiverar 
sig med helt ”fel” saker. Det kan vara allt från att kasta sten på tunnelbanan till 
att lägga saker under bilar för att se om någon kör på det, reta någon stackars 
ensam kvinna på väg hem. Och det mesta kommer från livliga fantasier som 
inte kan sysselsätta sig med annat. 
 Det är klart att vi kan ställa högre krav på föräldrarna att aktivera sina barn, 
men jag tycker att samhället bör ta ett större engagemang. Vi vet att små bus 
kan leda till större saker om ingen reagerar eller uppmärksammar situationen. 
Vi vet att våra barn mår bättre av att ha saker och ting att göra. Det är dags att 
garantera ett visst antal fritidsgårdar i varje stadsdel. 
 Med hänvisning till ovanstående föreslår jag 
  att  kommunen garanterar att det finns öppna fritidsgårdar i varje 

stadsdel. 
 
Stockholm den 3 september 2001 
 

Karin Wanngård 
 
 
 


